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EGYESÜLETEK KÖZLEMÉNYEI 

Jelentés a Magyarhoni Földtani Társulat Barlangkutató Szak-
osztályának 1919. évi működéséről. 

A folyó évben nemzetünket ért csapások folytán szakosztályunk 
életében pangás állott be, egyesületünk az egész éven át tétlenségre volt 
kárhoztatva s ezért alig van számbavehető ügy, melyről beszámolhatok 
Jelentésemet tehát egész rövidre fogom. 

Tagtársaink száma a mult év óta lényegesen nem változott: 2 tag 
a szakosztályból kilépett, G E S E L L SÁNDOR ny. m. kir. főbányatanácsos, fő-
geologus pedig, aki 1913 óta kötelékünkbe tartozott, az évvégén Beszterce-
bányán elhunyt. 

Kellő anyagi támogatás hijján és a még mindig ma^as munkabérek 
miatt külső munkálatokra, nevezetesen ásatásokra nem is gondolhattunk. 

A fennállott rendeletek miatt, melyek szerint minden gyülekezés tiltva 
volt, a január hó 24-én tartott évzáró gyülésünkön kívül csak egyszer, 
március 22-én tartottunk választmányi ülést és szakülést, melyen az al-
elnök beszámolt a horvátországi Karsztban végzett barlangkutatásairól. 

Legfőbb törekvésünk az volt, hogy folyóiratunk, a „Barlangkutatás" 
folytonosságát fenntartsuk. A nyomdai költségek óriási emelkedése miatt, 
a VII. kötet igen szerény, alig 2 ívből álló füzet alakjában jelent meg. 
E füzet a szokásos elnöki és titkári jelentéseken, néhány irodalmi ismer-
tetésen és a hivatalos jelentéseken kívül három cikket hozott. 

Pénztári forgalmunk ebben az évben minimális volt. A pénztár-
vizsgáló bizottság jelentéséből a következő adatokat közlöm : 

Bevétel: Pénztári maradék 1918. évből . . . . l,103"5k 
Tagsági és előfizetési dijak . . . . 45*— 
Alapítvány 150' — 

Összesen : K . . 1,298 58 

Kiadás: Nyomtatványok 64'— 
Postaköltségek 20'— 

Kiszolgálás 84'— 
Összesen : K . . 168' — 

A szakosztály vagyona az 1919. év végén a következő értékekből állott: 
Készpénz a takarékban 4,759"— 
4°/0-os Pesti Hazai Első Takp. kötvények . . . 5,600'— 
4*/o-os magyar Koronajáradék 1,200'— 
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5V//.-0S hadikölcsön kötvények 
60/0-os hadikötvények . . . 
Felszerelés 
Fényképek és diapozitivok . . 
Könyvek v . 
Kiadványkészlet 

4 0 0 — 

1 , 2 5 0 - — 

3 6 3 - 2 0 

7 0 3 - — 

2 5 0 — 

2 5 0 - — 

Összesen: K . . 1*,775"20 

K A D I C O T T O K Á R d r . 

Jelentés a M a g y a r h o n i Földtani Társulat Bar langkutató Szak-
osz tá lyának Í92Q. évi m ű k ö d é s é r ő l . 

A szakosztálynak 1920. évi életében nem történt lényeges változás. 
Az a bizonyos stagnálás, mely az utolsó években beállott, sajnos ebben 
az évben sem szűnt meg. Kellő anyagi támogatás hiányában a barlangok 
kutatása teljesen szünetelt, minek következtében újabb eredményeket ezen 
a téren nem tudtunk elérni. 

A tagok száma 145 volt, ezek közül 6 tag ebben az évben lépett 
be. Meghaltak: L Ó C Z Y L A J O S dr. egyetemi tanár, a m. kir. Földtani Intézet 
igazgatója és S C H O C K L Í P Ó T térképrajzoló. Alapítóink sorába lépett B O K O R 

E L E M É R százados 2 0 0 kor. alapítói díj jal; alapítóink közül elhunytak: 
R A D U D E M E T E R nagyváradi görög keleti püspök és H O P P F E R E N C nagy-
kereskedő. 

Kapcsolatban a barlangkutatások teljes szünetelésével a szakosztály 
üléseket is ritkábban tarthatott. Az évzáró gyűlésen kivűl 1 rendkívüli 
gyűlést, 3 választmányi és 1 szakülést tartottunk. Az évzáró gyűlésen 
F E R E N C Z I ISTVÁN dr. m. kir. geologust titkárrá, É H I K G Y U L A dr. múzeumi 
segédőrt, L Ó C Z Y L A J O S dr. egyetemi m. tanárt, Br. NYÁRY A L B E R T dr. írót 
és V O G L V I K T O R dr. geologust választmányi tagokká választottuk. A rend-
kívüli gyűlésen az alapítói diiat 200 koronára, a tagdíjakat és a „Barlang-
kutatás" előfizetési díját 10 koronára emeltük. A rendkívüli gyűlésen és a 
szakülésen mindössze 4 szakelőadás hangzott el. 

Úgy mint az utóbbi években, most is a szakosztály minden pénzét 
a „Barlangkutatás" fenntartására fordította, melyből ebben az évben egy 
összevont füzet mint VIII. kötet ielent meg 6 dolgozattal, irodalmi ismer-
tetésekkel, egyesületi közleményekkel és az 1918. és 1919. évi magyar 
barlangtani irodalom jegyzékével. A „Barlangkutatásának ebben az évben 
16 előfizetője volt, ezek közül 2 a folyó évben fizetett elő. 

Pénztári forgalmunk a pénztárvizsgáló-bizottság jeléntése szerint a 
következő volt : 
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Bevétel: Pénztári maradék 1919-ről 1 ,13058 
Közoktatásügyi minisztérium segélye . 3,000'— 
Tudományos Akadémia segélye . . . 1,500"— 
Tagsági és előfizetési díjak . . . . 480" — 
Alaptőke kamatja 224"— 
Alapítványok 340'— 
Felülbélyegzett bankjegyek bevételezése . 420'— 
Adományok és egyéb bevételek . . . 510-— 

Összesen : K . . 7,614 58 

Kiadás : A „Barlangkutatás" kiadására . . . . 4,395'— 
Nyomtatványokra 725'— 
Rajzok készítésére 193'— 
Diapozitivek készítésére 390'— 
Postaköltségekre 200'— 
Kiszolgálásra 130'— 
Alaptőke gyarapítására 200'— 
Felülbélyegzésre kiadott bankjegyek . . 830'— 
Egyéb kiadások 131"— 

Összessen: K . . 7,194'— 

A szakosztály vagyona az 1920. év végén a következő értékekből állott: 
Készpénz a takarékban 5,485'— 
4%-os Pesti Hazai Első Tkp. kötvények . . . 5,600'— 
4°/o-os magyar koronajáradék 1,200' — 
5VJ°/O-OS hadikölcsön kötvények 400'— 
6°/0-os hadikötvények 1,250'— 
Fényképek és diapozitivek 7,030'— 
Felszerelés 3,630'— 
Felszerelés 3,630'— 
Könyvek 2,500'— 
Kiadvány készlet 2,500'— 

Összesen: K . . 29,595'— 
K A D I C OTTOKÁR d r . 

Jegyzőkönyv a Magyarhoni Földtani Társulat Barlangkutató 
Szakosztályának 1920 május 5-én tartott rendkívüli gyűléséről. 

1. HILLEBRAND J E N Ő dr . : „A jégkorszakok chrouologiájának prob-
lémája" című felolvasásában kifejti abbeli nézetét, hogy az Alpesekben 
megállapított négy jégkorszakot nem lehet egész Európa klímájára kiható 
jelenségnek venni. Ellenben feltehető, hogy az Alpok eljegesedése helyi 
jelentőségű volt.1) 

' ) Az előadás szövege teljes kiterjedésében e füzet 9—13-ik lapján jelent meg. 
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2 . É H I K GYULA d r . : „ A jégkorszak története" címen tart előadást, mely-
ben kimutatja, hogy a diluviális fossiliák alapján csak egyetlen jégkorszak fel-
vétele lehetséges, a régi értelemben használt „interglaciális" korok felvétele 
lehetetlen. Legfontosabb bizonyítéka erre nézve az, hogy egy jégkorszak 
esetén is a glaciális faunának kétszer kell megjelennie, először a jég elő-
nyomulása, másodszor pedig visszahúzódása idejében. A steppe-fauna 
a post-glaciális időben keletkezik. 

Br. FEJÉRVÁRY GÉZA GYULA dr. a fenti két előadáshoz hozzászólva, 
az előadás sorrendjéhez mérten a következőket jegyzi meg : Hogy a mai 
tropikus fauna egyes elemei a tertiár-ben a mai mérsékelt övekben kelet-
keztek. illetőleg ezekből húzódtak le délre, azt a Reptiliák közül vett 
példák is igazolják, így pl. a Varanidák, melyeknek legrégebb marad-
ványai európai lelőhelyekről (Quercy) származnak, mig az ázsiai (Siwalik) 
előfordulások már fiatalabb (pliocaen-pleistocaen) korúak. Afrikai elterje-
désük szintén csak geologiailag fiatalabb időre esik, amit Madagaszkáron 
való hiányzásuk bizonyít. 

Mediterrán és glaciális állatok váltakozása volt a Balkánon i s ; a 
magas hegyeken (Korab, Prenj stb.) közép- illetőleg északeurópai Reptí-
liákat és Amphibiákat találunk, míg lent tiszta mediterrán alakok élnek, ez 
tehát egy zoogeographiai bizonyíték É H I K fejtegetéseinek támogatására. 

ÉHIK e téren teljesen újszerű és eredeti fejtegetései voltaképen a 
BARRAXDE-féle colonial-elméletnek szárazföldi kiterjesztését, illetőleg alkal-
mazását jelentik. E két elmélet biologiai párhuzamot képvisel. 

Tökéletesen osztja felszólaló É H I K ama nézetét is, hogy az európai 
alakok ázsiai eredete távolról sem általánosítható, ugyanezt a nézetét 
fejezte ki felszólaló a fossilis Varanidákról szóló monographiájában. Példa rá 
az a chronologikus elterjedési sorozat, mely Quercytől Siwalik-ig követhető. 

Végül kiemeli, hogy teljes mértékben elfogadja ÉHIK ama nézetét, 
hogy a pleistocaent csak három főrészre (praeglacial, glacial, postglacial) 
lehet tagolni s az u. n. „interglacialis" korokban sem lát egyebet kisebb-
nagyobb gletscheroscillatioknál. 

SCHRÉTER ZOLTÁN dr. az előadásokhoz hozzászólva, örömét fejezi 
ki afelett, hogy a Barlangkutató Szakosztály tagjai eddigi vizsgálódásaikat 
összegezve, munkásságukkal nem csak a szorosan vett barlangkutatásnak, 
hanem a földtannak, nevezetesen a rétegtannak is szolgálatot tesznek. 
Míg a barlangokban kis helyeken összetömörülve találjuk a pleistocaen 
különböző korszakbeli faunáit és iparait s így az osztályozás, korbeli 
megkülönböztetés könnyű, addig a nagykiterjedésű pleistocean korszakbeli, 
szabad ég alatti üledékeink osztályozása nem volt lehetséges. A barlang-
kutatás őslénytani és ősrégészeti eredményei alapján lesz lehetővé téve a 
jövőben az, hogy nagy kiterjedésű löszeinket, homokjainkat , kavicsainkat 
és mésztufáinkat a pleistocean emeleteibe beosszuk; ez elérhető lesz 
azáltal, ha ezeknek az üledékeknek faunáit és iparait keressük, feldől 
gozzuk s a barlangkutatás eredményeivel párhuzamba állítjuk. 
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Felszólaló a pleistocaenben szintén csak legfeljebb két jégkorszakot 
tudott a Deli Kárpátokban (Pareng h g ) felismerni, tehát vizsgálódásainak 
eredményei összhangban vannak az előadók nézeteivel. Utal arra, hopy 
PENCK-nek és BRÜCKNER-nek az Alpok területére nézve a többszöri glaciális 
és interglaciális korszakokra vonatkozó elmélete teljesen megdőltnek tekint-
hető, mivel az újabb részletes földtani fölvételek ezt az elméletet meg-
cáfolják s az elmélet felállítói ellen a legjelesebb német geologusok tábora 
a legélesebben foglalt állást. Nem szabad semmiféle elmélettől befolyásol-
tatni magunkat s önállóan, tisztán a vizsgálódásaink eredményeire támasz-
kodva alkossuk meg magunk az elméleteinket. 

FERENCZI ISTVÁN d r . 

Jegyzőkönyv a Magyarhoni Földtani Társulat Barlangkutató 
Szakosztályának 1920. junius 12-én tartott szaküléséről. 

SCHRÉTER ZOLTÁN d r . : „A fonóházi phosphorUos barlang" címen 
tart előadást. A barlang a Bihar hegység nyugati oldalán Fonóháza (Fu-
nácza) község közelében, Biharmegyében fekszik. A barlang tulajdonképen 
egyetlenegy hosszú és széles folyosó. KDK-i irányban húzódik, hossza 
256 m. átlagos szélessége 10 m. Cseppkőképződése csekély, az is össze 
van rombolva s a barlang feneke is össze van turkálva. Osgerincesek 
közül az Ursus spelaeus BLMB. maradványok gyakoriak. A barlang phos-
phatos anyagot elég bőven tartalmaz, de az anyag többnyire csak kőtörme-
lékkel van keverve. Mennyiségét előadó 500 vaggonra becsüli. A vegyi 
elemzés átlag 17.85Vs Ca3(P04)2 és 8.17% P20, mutat k i ; tehát az anyag 
jó és kitermelésre érdemesnek mutatkozik. 

KADIÓ OTTOKÁR dr. megjegyzi, hogy azon körülmény, miszerint elő-
adó a barlangot átkutathatta, HORUSITZKY HENRIK buzgóságának köszön-
hető, aki a kutatáshoz a szükséges költségeket a földmívelésügyj minisz-
tériumnál kieszközölte. 

MAJEK ISTVÁN d r . : „Az ipolysági aurignacien lelet" cimen ismer-
teti az általa 1913. évben Ipolyság környékén talált aurignaceinkorú kő-
eszközöket.1) 

GAÁL ISTVÁN dr., aki az ülésen nem jelenhetett meg, a következő 
kiegészítő jegyzetet küldte: 

„Az ipolysági aurignaciennel kapcsolatban legyen szabad megemlí-
tenem, hogy az alsópetényi (Nógrád m.) Kőhegy DK-i lejtőjén 1913. év 
nyarán ANDREANSZKY ISTVÁN es GÁBOR br. társaságában a pleistocaen (?) 
kavics fölszínén igen rövid idő alatt 3 drb. aurignacienre emlékeztető 
vakarópengét s egy nukleuszt találtunk. A pengék sarlóformán görbülő 
alakúak és finom kivitelűek. A lelet ANDREANSZKY br. birtokában van". 

Az előadás teljes terjedelemben a „Barlangkutatás" jelen füzet 13—23-ik 
oldalán jelent meg. 
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„Azt is megemlítem, hogy egy szerpentin-féle kőzetből való neolith 
kőbalta is előkerült ezen a területen, ami szintén azt bizonyítja, hogy a 
praehistorikus idők embere a Cserhát vidékét is alkalmas területnek találta 
a megtelepedésre, jóllehet a barlangok az egész környéken hiányoznak". 

„A vácz-drégelypalánki vasúti vonal építése közben Nógrádverőczén, 
a Kecskés-hegy Ny-i végén levő bevágásban nem típusos löszből több 
praehistorikus lelet került napfényre. Sajnos , ezt magam nem láthattam. 
De, —jól lehet értesülésem szerint itt cserepekről van szó, — némileg gyanússá 
teszi a dolgot az a körülmény, hogy a szóban levő rétegből Elephas 
trogontherii alsó zápfoga került elő, mely fa j tudvalevőleg melegebb 
pleistocaen klima mellett bizonyít". 

S C H R É T E R Z O L T Á N d r . , L Á S Z L Ó GÁBOR d r . é s HILLEBRAXD J E X Ó d r . 

hozzászólásai után, elnök a szakosztály ülését berekeszti. 
K A D I C O T T O K Á R d r . 

Jelentés a Pannónia Turista-Egyesület Barlangkutató Szakosztá-
lyának 1920. évi működéséről. 

A fentnevezett szakosztály tevékenysége az 1920. évben a fennálló 
nehéz viszonyok miatt csak szerény keretekben mozoghatott ; a tervbevett 
teendők egy részét azonban mégis elvégeztük. 

Úgy mint tavaly, a szakosztály ez évi működése is főleg a Pálvölgyi 
barlang (Scholtz-bariang) rendezése és karbantartása körül forgott. Minde-
nekelőtt a Bejárati terem, a Felső és Alsó lépcsős folyosó, valamint a 
Széles folyosó kőlépcsőjét javítgattuk s ahol szükséges volt újból átépí 
tettük. Egyes helyeken a lépcsőket fakorláttal láttuk el. A Sextagonba 
vezető régi korhadt falépcsőt újjal pótoltuk, a Színházba levezető nagy 
íalépcsők kicserélése körül pedig megkezdtük az előmunkálatokat. 

Nagyrabecsült pártfogónk, néhai lóczi LÓCZY LAJOS dr. emlékére 
tiszteletünk és kegyeletünk jeléül a I.óczy-terem délkeleti sarkában fehér 
márványból készült emléktáblát helyeztünk el s erre a célra terméskőből 
összecementezett oszlopot építettünk. Az emléktáblát lélekemelő és megható 
ünnepség keretében 1920. évi október hó 17-én lepleztük le. 

A pálvölgyi kőbánya rendezését ebben az évben is serényen foly-
tattuk. Nagyobb munkát igényelt a barlang bejárata előtti térség rendbe-
hozása, teraszok és kőfalak építése, valamint a lejtők begyepesítése. 

A barlang tudományos kutatása körül CltOLXOKY JE.VÓ dr. egyetemi 
tanár feitett ki nagyobb tevékenységet, aki a barlangot és annak környe-
zetét több ízben meglátogatta, MARCELL GYÖRGY tagtársunk pedig folytatta 
mult évben megkezdett meteorologiai megfigyeléseit. 

A barlangot 1920. évi január 6-tól november 21-ig a szakosztály 
ügyeletes tagjai vezetése alatt 1050 férfi, 461 hölgy és 48 gyermek, ösz-
szesen 1564 személy látogatta meg. 

A Pálvölgyi barlangon kívül szakosztályunk a letűnt évben a főváros 
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közelében levő többi barlang gondozását is megkezdte. így a hárshegyi 
Báthory-barlanghoz vezető utakat színes jelzőkkel és útbaigazító táblákkal 
látta el. A remetehegyi barlangokhoz és a Solymári barlanghoz vezető 
utak jelzése folyamatban van. 

Örömmel jelenthetem, hogy az idén irodalmi tevékenységet is kezd-
tünk. Leküzdve a fennálló nyomdai nehézségeket anyaegyesületünk végre : 
„Pannónia Turista-Egyesület Hivatalos Értesítője" címen negyedévenként 
megjelenő folyóiratot indított, mely hivatva leend szerény keretekben az 
egyesület és a szakosztály törekvéseit, értesítéseit, túrabeosztásait és egyéb 
közleményeit tagjaival tudatni. E folyóirat kiadásával törekvéseinket és 
egyesületi életünket a nyilvánosság elé visszük. 

Irodalmi tevékenységünk közé soroljuk K A D I C OTTOKÁR dr. tagtár-
sunknak a Pálvölgyi-barlangról, a Szentiván-barlangról és a Jánoshegyi 
átjáróról írt dolgozatait is. A Pálvölgyi barlangra vonatkozó dolgozatból 
szakosztályunk számos különlenyomatot rendelt s azokat az érdeklődő 
közönségnek juttatja. 

A barlangban és a kőbányában kifejtett nehéz fizikai munkát, a 
nevezett útjelzést, a barlanglátogatók vezetését és minden egyéb munkát 
tagtársaink sajátkezüleg végezték. Nem mulaszthatom el, hogy mind-
azoknak, akik ezen önzetlen, hazafias cselekedetükkel és áldozatkészsé-
gükkel ügyünket előbbrevitték, ezen a helyen is köszönetemet nyilvánítsam. 

S C H O L T Z P Á L K O R N É L . 

A Lóczy Lajos emléktábla leleplezése a Pálvölgyí barlangban 
1920. évi október J7-én. 

A Pannónia Turista-Egyesület Barlangkutató Szakosztálya tiszteletét 
és kegyeletét óhajtva leróni néhai lóczi L Ó C Z Y L A J O S dr. iránt, elhatározta 
hogy boldogemlékű pártfogójának a Pálvölgyi barlang (Scholtz-barlang) 
Lóczy-termében emléktáblát emel. Ennek következtében tagjai a nyár fo-
lyamán a Lóczy-terem délkeleti sarkában terméskőből cenientkötéssel 
oszlopot építettek, melybe azután fehér márványtáblát a következő szöveggel 
helyeztek el : 

„ D R . LÓCZY L A J O S KIVÁLÓ FÖLDRAJZTUDÓSUNK ÉS 

GEOLOGUSUNK EMLÉKÉRE HÁLÁS TISZTELETTEL 

EMELTE A PANNÓNIA TURISTA-EGYESÜLET BARLANG-

KUTATÓ SZAKOSZTÁLYA 1 9 2 0 . OKTÓBER HAVÁBAN" . 

Az emléktábla ünnepélyes leleplezése 1920. évi október 17-én a 
barlang előtti térségen a m. kir. földmívelésügyi minisztérium és harmincegy 
tudományos és turisztikai egyesület képviselői, a szakosztály tagjai és 
számos ünneplő közönség jelenlétében folyt le. Az ünnepélyt S C H O L T Z P Á L 

KORNÉL, a szakosztály elnöke nyitotta meg, majd a megjelent testületek 
képviselőinek üdvözlő beszédei után CHOLNOKY J E N Ő dr. tartotta magas, 
szárnyalású ünnepi beszédét. Az ünnepi szónoklatok után a megjelentek 
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bevonultak a barlangba, ahol a Hymnusz eléneklése mellett leleplezték az 
emléktáblát. Az ünnepély nélkülözött minden pompát és fényűzést, de 
annál magasztosabb és bensőségesebb volt. 

Nagyrabecsült pártfogónknak érdemeit e helyen külön méltatni 
fölösleges. Kimagasló nemes egyéniségét mindnyájan ismerjük, emléke 
szívünkbe-lelkünkbe vésve, köztünk él és élni fog. Nagy tudásának, fárad-
hatatlan munkásságának gyümölcsét műveiben örökségül reánk hagyta. 
Hazafias, puritán és önzetlen jellemével mindnyájunknak megmutatta az 
utat, melyen haladnunk kell, hogy hőn szeretett hazánkat megvédve, újból 
felépítsük. S C H O L T Z P Á L K O R N É L . 

A Budapesti Egyetemi Turista-Egyesület Barlangkutató Osztá-
lyának megalakulása Í920. évben. 

A B. E. T. E. tagjai már régen, még a háború előtt kezdtek érdek-
lődni a barlangok iránt. Azokat felkeresték, bejárták, sőt egyik-másik 
barlangot átkutatták és felmérték. Ez aaonban nem volt egységesen szer-
vezett munka s ezért az eredmény nem volt kielégítő. Közben kitört a 

~ háború, az egyesület tagjai a harcterekre vonultak s ezzel megakadt a 
szépen megindult munka. 

A háború befejezése után ismét egyesült a barlangok iránt érdek-
lődő régi gárda s megerősödve fiatalabb kartársaival elhatározta, hogy 
a barlangokat ezentúl szervezett alapon kultiválja s erre a célra a B. E. 
T. E. kebelében barlang-kutató osztályt alapít. Az új osztály megszerve-
zésére és vezetésére K A D I C OTTOKÁR dr. m. kir. főgeologus, egyetemi magán-
tanárt kérte föl, aki erre a munkára készséggel vállalkozott. 

Az egyesület 1920 julius 9-én tartott közgyűlésén tényleg kimondta a 
barlangkutató osztály megalakulását s élére intéző-bizottságot választott, mely a 
következőképpen alakult: elnök K A D I C OTTOKÁR, titkár: GYÖRGYFALVAY D E Z S Ő , 

bizottsági tagok: K A F F K A P É T E R , K M E T T Y B É L A , és K O V Á C S J Ó Z S E F lettek. 
Az intéző bizottság több ülésén részletesen körvonalazta az osztály 

feladatait, megállapította a legközelebbi teendőket, az ügyek vezetésére 
pedig ügyrendet dolgozott ki. 

Az újonnan megalakult barlangkutató osztály főleg a következő 
teendőket tűzte ki feladatul: 

1. A főiskolai ifjúság körében felkelti az érdeklődést a barlangok 
iránt; erre a célra kirándulásokat szervez és időnként szaküléseket tart. 

2. Az érdeklődő ifjúságnak alkalmat nyújt, hogy megismerkedhessék 
a barlangtan alapismereteivel és a barlangkutatás módszereivel; erre a 
célra tagjai részére szakelőadásokat és barlangkutató gyakorlatokat tart. 

Az osztály céljai eszerint: a barlangok turisztikai mívelése és elő-
készülés szakszerű barlangkutatásra. Hogy céljait könnyebben elérhesse, az 
osztály szoros összeköttetést tart fenn a Magyarhoni Földtani Társulat és a 
Pannónia Turista-Egyesület testvérosztályaival. GYÖRGYFALVAY D E Z S Ő . 
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VEREINSANGELEGENHEITEN. 
Bericht über die Tát ígke i t der Fachsekt ion für H ö h l e n k u n d e der 

Ungar i schen Geo log i schen Gesel lschaft ím Jahre 1919. 

Infolge der Schlage, die unsere Nation getroffen habén, trat im Leben 
unserer Fachsektion eine Stockung ein, das ganze Jahr hindurch wsren 
wir zur Untátigkeit gezwungen und es gibt kaum eine fachliche Bewegung 
über die ich hier berichten könnte. 

A. v. G E S E L L kg!. Oberbergrat d. R., seit 1913 Mitglied der Fach-
sektion verstarb Ende des Jahres in Besztercebánya in Oberungarn. Zwei 
unserer Mitglieder meldeten ihren Austritt an. 

Mangels der nötigen materiellen Unterstützung und wegen der noch 
immer hohen Arbeitslöhne, konnten wir an ausvvártige Arbeiten, namentlich 
an Ausgrabungen nicht einmal denken. 

Infolge des Verbotes, Versammlungen abzuhalten, hielten wir ausser 
der Jahresschlufisitzung nur einmal, am 22. Marz je eine Fach- und Aus-
schufisitzung, in vvelch ersterer der Vizeprásident über seine im kroatischen 
Karst ausgeführten Höhlenforschungen berichtete. 

Ali unser- Geld wurde zur Herausgabe unserer Zeitschrift verwendet. 
Infolge der ungeheueren Druckkosten erschien der Band VII. nur als ein 
kaum 2 Druckbogen fassendes Heft. Ausser den amtlichen Berichten enthált 
dieser Band auch Referate und je einen Artikel von E. H I L L E B R A N D , 

O . K A D I Ó u n d P . K . S C H O L T Z . 

Aus dem gesagten geht alsó hervor, dafi das verflossene Jahr iür 
unsere Fachsektion sozusagen verloren i s t ; wir verbrachten dasselbe in 
fast gánzlicher Unlátigkeit doch tragen hieran lediglich die ungünstigen 
Verhaltnisse Schuld. Dr. O T T O K Á R K A D I C . 

Bericht über die Tát ígke í t der Fachsekt ion für H ö h l e n k u n d e der 
Ungar i schen Geolog i schen Gese l l schaft im Jahre 1920. 

Im Jahre 1920 ist keine wesentliche Veránderung zu verzeichnen. 
Der Stillstand, der in den letzten Jahren eintrat, fand leider auch in diesem 
Jahre kein Ende. Ohne die nötige materielle Unterstützung ruhten die Ar-
beiten in den Höhlen, und wir habén in dieser Richtung keinerlei Erfolge 
zu verzeichnen. 

Bei einem Zuwachs von 6 Köpfen betrug die Mitglicderanzahl 145. 
Verstorben sind 4 Mitglieder, darunter Prof. L. v. LÓcZY. 

Auch Sitzungen wurden nur selten gehalten. Ausser der Jahres-
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schluBsitzung hatten wir eine ausserordentiiche, drei Ausschufi-, und eine 
Fachsitzung. In der Jahresschlufisitzung wurde S T . FERENCZI zum Sekretár, 
J. É H I K , L . v. L Ó C Z Y jun., Báron A . v. NYÁRY und V . V O G L ZU AusschuB-
mitgliedern gewáhlt. Die ausserordentiiche Sitzung befaBte sich mit der Er-
höhung der Mitgliedstaxen. In d t r ausserordentlichen und in der Fach-
sitzung wurden insgesamt vier Vortráge gehalten. 

Wie in den letzten Jahren, so wurde auch die;mal alles zur Ver-
fügung stehende Geld für die Zeitschrift „Barlangkutatás" verausgabt, von 
welcher der VIII. Band in einem einzigen Heft erschien. 

Die Einnahmen und Ausgaben betragen 7194 K, das Vermögen der 
Fachsektion belief sich mit Ende 1920 auf inágesamt 29 Ó95 Kronen. 

D r . O T T O K Á R KADIC. 

Protokollbericht über die ausserordentiiche Sitzung der Fach-
sekt ion für H ö h l e n k u n d e der Ungaríschen Geolog ischen Gesel l -

schaft a m 15 Mai 1920. 

1. E. HILLEBRAND hált einen Vortrag „über das Problem der Chron-
ologie der Eiszeiten", der im ungaríschen Text diesis Heftes (S. 9.) 
in Auszug mitgeteilt wird. 

2. J. É H I K spricht über „die Geschichle der EiszeitEr legt dar, 
daB die glazialen Fossilien die Annahme nur einer einzigen Eiszeit ge-
statten. Sein wichtigster Beweis hierfür ist, daű die Glazialfauna auch im 
Falle einer einzigen Eiszeit notgedrungen zweimal er.-cheinen muB, einmal 
zur Zeit des Vordringens dann aber beim Rückzug des Eises. Die Steppen-
fauna ist postijazial. 

3. Báron J. G. FEJÉRVÁRY reflektiert auf obige Vortráge und bttont 
folgendes : DaB einzelne Elemente der heutigen tropischen Fauna im Tertiár 
'n der heutigen milden Klimazone entstanden sind, beweisen unter den 
Reptilien z. R. die Varaniden dercn álteste Vorkominnisse aus Európa 
(Ouercy) bekannt sind, wahrend die asiatischen Vorkommnisse (Siwalik; 
schon jünger (pliozán-pleistozan) sind. Auch die afrikanische Verbreitung 
dieser Tiere ist jünger, wie dies ihr Fchlen auf Mndagaskar beweist. Auch 
am Balkan wechselten mediterrane und glaziale Tiere ab, im Hochgebirgc 

% 

findet man mittel- bezw. nordcuropáische An phibien und Reptilien, in der 
Ebcne aber rein mediterrane Elemente. Dies ist ein zoogeographischer Be-
weis der Behauptungen É H I K S die er auch im übrigen vollkommen teilt. 
So behauptet auch er, daB die Herkunft der europáischen Tiere aus Asicn 
bei wcitem nicht verallgcmeint werden darf, wie er dier übrigens schon 
andeiwárt ebenfalls darlegte. Auch der Dreiteilung des Glazials in Práglazial, 
Glazial und Postglazial stimmt er bei. Dic Interglazialc sind nichts weiter, 
als Oszillationen der Gletscher. 

Z . S C H R E T E R : gibt seincr Freude darüber Ausdruck, daB die spelá-
B a r l a n g k u t a t a s 1920. I—IV. rüzel. 5 
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ologischen Forschungen nun auch der Geologie, der Stratigraphie Dienste 
Jeisten. VVas die Einteilung der Eiszeit betrifft, so konnte auch er in den 
Südkarpathen (Paring) höchstens zwei Eiszeitcn feststellen, was ja im Ein-
klang mit dem von den Vortragenden dargelegten ist. Übrigens scheint die 
Einteilung P E N C K S und B R Ü C K N E R S endgiltig widerkgt zu sein, zumindest 
werden diese Einteilungen von den hervorragendsten deutschen Geologen 
einhellig aufs schárfste bekámpft. Dr. S T E P H A N FERENCZI . 

Protokollbericht über die Fachsitzung der Fachsektion für Höhlen-
kunde der Ungarischen Geologischen Gesellschaft am J2. Juni J920. 

1. Z. S C H R É T E R sprach „über die Phosphot ithölile bei Fottn/iáza", 
im Bihargebirge. Die Höhle ist eigentlich ein einziger langer, breiler Koi-
ridor. lhre Lángé betrágt 25G m, die Breite im Durchschnitt 10 m. Die 
Troptsteinbildung ist unbedeutend, zerstört, auch die S'ohle der Höhle ist 
allenthalben zerwühlt. Haufig sind Unus spelaei/s-Restc. Ziemlich reichlich 
kommt Phosphatmaterial vor, doch ist es meist mit Trümmerweik vei un-
reinigt. Die Analyse ergab durchschniitlich 17'850/0 Cap (P0 4 ) , und 8 1 7 % 
P , 0 5 ; die Menge wird von Vortragendem auf 500 Waggons geschatzt. 
Das Matériái ist alsó abbauwürdig. 

O . KADIC bemerkt hierzu, das die Einleitung der Forschungen 
SCHRÉTERS und seiner Genossen ein Verdienst H. llORUSlTZKY's ist. 

2 . S T . M A J E R sprach ,iiber den Aurignacien Jund von Ipolyság". 
Uer Vortrag findet sich auf S. 13. (deutsch S. 53.) dieses Heltes. 

ST. GAAL, der der Sitzung nicht bi iwohnen konnte. sandte schriitlich 
Beríierkungen zu diesem Vortrag ein. Hiirnach fand auch er 1913 an der 
námlichen Stelle verschiedene Arlefakte. Auch ein neolithisches Beil kam 
zutíige. Bei Nógrádverőce, weiter S-lich von Ipolyság machte man ebenfalls 
prahi.^lorische Funde, docli scheint es sich dabei um Tonscheiben gehan-
delt zu habén. Verdáchtig ist nur, dali man ebenda auch einen Molaren 
von Hlephas trogontherii fand. 

Es reflektierten noch Z. SCHRÉTER, G. v. L Á S Z L Ó und E. HILLEBRAND. 

D r . OTTOKÁR K A D I C . 

Bericht über die Tátígkeit der Fachsektion für Höhlenforschung 
des Turístenvereines Pannónia ím lahre 1920. 

Wie im Vorjahr, so bestand die Tatigkeit der Sektion für Höhlen-
forschung des Turístenvereines Pannónia auch heuer in der Instandhaltung 
der Pálvölgyer Höhle (Scholtzhöhle). Vor allém wurden die Felsstufen des 
Eingangssaales, des oberen und unteren Treppenganges sowie des Breiten 
Ganges ausgebessert, und wo nötig umgebaut. 

In Erinnerung an Prof. L. v. LÓCZY brachten wir an der südöstlichen 
Wand des Lóczy-Saales eine weisse Marmortafel an, die im Rahmen einer 
schönen Feier am 17. Október 1920 enthüllt wurde. 
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Auch der Raum vor der Höhle wurde in Stand gesetzt, Terrassen 
und Böschungen gebaut. letztere mit Rasen bepflanzt. 

Des öfteren v/urde die Höhle und ihre Umgebung von Prof. E. v. 
CHOLNOKY besucht und G . MARCZELL fiihrte in der Höhle selbst mete-
orologische Beobachtungen aus. 

Auch die Pflege der übrigen Höhlen der Umgebung von Budapest 
wurde übernommen. Die Markierung der Wege zu den Höhlen Remete-
hegyi-barlang und Solymári-barlang wurde in Angriff genommen. 

In diesem Jahre konnten wir auch mit der Heraus-gabe einer Zeit-
schrift beginnen ; dieselbe erscheint als amtliches Organ des Turistenvereines 
Pannónia vierteljáhrlich und gibtauch den Mitteilungen unserer Sektion Raum. 

Von den Publikationen O . K A D I Ó ' S über die Pálvölgyer Höhle die 
Szentivánhöhle und den Durchgang im Jánoshegy besiellte die Sekiion 
zahlreiche Separata und verteilt dieselben unter ihren Mitglicdern. 

P A U L K O R N É L S C H O L T Z . 

Die Enthül lung der Ludwig v. Lóczy-Gedenktafel ín der 
Pálvölgyer H ö h l e am 17. Október 1920. 

Die Sektion für Höhlenforschung des Turistenklubs Pannónia 
wünschie ihrer Pietát und Verehrung für weil. L. v. LÓCZY, Ausdruck 
verleihen und beschloű deshalb, diesem ihr so wohl vvollenden Gelehrten 
im Lóczy-Saale der Pálvölgyer-Höhle eine Gedenktafel anzubringen. Ihre 
Mitglieder bauten deshalb im Laufe des Sommers in der SE-lichen Ecke 
des genannten Saales einc Saulé in die sodann eine weisse Marmortafel 
mit folgender ungarischer Inschnft eingefügt wurde : 

„ IN DANKBARER ERINNERUNG AN UNSEREN VOR-

ZOGLICHEN GEOGRAPHEN UND GEOLOGEN D R . L U D W I G 

v . LÓCZY ERRICHTET VON DER FACHSEKTION FÜR 

HÖHLENFORSCHUNG DES TURISTENVEREINES PAN-

NÓNIA LM MONAT OKTÓBER 1 9 2 0 " . 

Die leierliche Enthüllung erfolgte am 17. Október 1920 auf dem Platz 
vor der Höhle. Derselben wohnten Vertreter des Ackerbauministeriums 
und einunddreissig wissenschaltlicher und Turistenvereine bei. Die Feier 
wurde durch P. K. SCHOLTZ, den Prásidenten der Sektion eröffnet, und 
nach den Ansprachen der Vertreter der verschiedenen Korporationen hielt 
Prof. E. v. CHOLNOKY seine schöne Gedenkrede. Hierauf betraten die An-
wesenden die Höhle, wo die Gedenktafel unter Absingen der Nationalhymne 
enthüllt wurde. 

Es wáre überflüssig, die Verdienste L. v. LóczY's hier besonders 
hervorzuheben, seine hervorragende edle Persönliehkeit i«t uns allén be-
kannt. Sein Andenken lebt in die Herzen von uns allén eingeprágt und 
wird auch nach uns noch leben. P A U L KORNÉL SCHOLTZ. 
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Gründungf der S e k t i o n für H ö h l e n f o r s c h u n g des B u d a p e s t e r 
U n í v e r s í t á t s - T u r i s t e n v e r e i n e s im Jahre J920. 

Schon lange vor dem Krieg begannen sich die Mitglieder des Buda-
pester Universitáts-Turistenklubs für Höhlen zu interessieren, und nach 
dem Kriege trat die alte Garde wieder zusammen und beschlofi die Grün-
dung einer spelaologischen Seklion innerhalb ihies Turistenklubs. Für die 
Organisierung und Leitung dieser Seklion wurde Dr. O. K A D I C gcwonnen. 
In der Generalversammlung des Turistenklubs am 9. Juli 1920 wurde dann 
die Sektion regelrecht gegründet, der Vorstand bestehend aus dem Prási-
denter. O. Kadic, dem Sekretár D. GYÖRGYFALVAY den AusschuBmitgliedern 
P. K A F F K A , B. K M E T T Y und J. K O V Á C S gewáhlt. Dieses Komitó hielt dann 
mehrere Sitzungen in denen die Aufgaben und die Satzungen der Sektion 
festgelegt wurden. 

Die Sektion stellt sich folgende Aufgaben : 
1. Im Kreise der akadeinischen Jugend Interesse für die Speláologie 

zu erwecken ; zu diesem Behufe werden Exkursionen und zeitweise Fach-
sitzungen veranstaltet. 

2. Der Jugend Gelegenheit zu bieten mit den Anfangsgründen der 
wissenschaftlichen Speláologie, und den Forschungsmethoden bekannt zu 
werden Um dies zu erreichen werden Vorle.-ungen und Übungen in 
Höhlen gehalten. 

Die Sektion strebt ein inniges Zusammenwirken mit den Schwester-
sektionen in der Ungar. Geologischen Gesellschaft und dem Turistenklub 
Pannónia an. D E S I D E R I U S GYÖRGYVALVAY. 


